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ZÁJMENA OSOBNÍ 
  

Osobní zájmena zastupují jména osob, zvířat nebo věcí: 

- 1. osoba se vztahuje k osobě mluvčího – v singuláru (já) nebo v plurálu (my), 
- osoba, na kterou se mluvčí obrací, je vyjádřena 2. osobou – v singuláru (ty) nebo 

v plurálu (vy), 
- 3. osoba je ta, o níž se mluví – v singuláru (on, ona), v plurálu (oni). 

 
 singulár plurál 
1. osoba já my 
2. osoba ty vy 

3. osoba on oni ona 
 

 
Čeština rozlišuje tvary 2. osoby (ty, vy) nejen podle čísla, ale také podle formálnosti situace: 

- pokud mluvíte k jednomu člověku a je to váš kamarád, příbuzný nebo dítě, pak 
používáme 2. osobu singuláru (ty). 

- pokud mluvíte k více lidem nebo k jednomu člověku formálně (je to někdo starší nebo 
váženější,) používáme 2. osobu plurálu (vy).  

 
Ve 3. osobách rozlišujeme také rod mluvčího: 

- v singuláru: on (rod mužský), ona (rod ženský), ono (rod střední); tvar ono se většinou 
v běžně mluveném jazyce nepoužívá a nahrazuje se ukazovacím zájmenem to. 

- v plurálu: oni (mužský rod), ony (ženský rod), ona (rod střední); v běžně mluveném 
jazyce se většinou používá tvar oni pro všechny tři rody. 

 
 
Osobní zájmena mají v jiných pádech než v nominativu až tři typy forem: 

- krátké tvary, které nelze použít po předložce 
- tvary po předložce 
- přízvučné tvary, které se používají na začátku a konci věty  

 
Skloňování krátkých tvarů osobních zájmen 
 

pád tvary zájmen 
nominativ já ty on ona my vy oni 
genitiv mě tě ho jí nás vás jich 
dativ mi/mně ti mu jí nám vám jim 
akuzativ mě tě ho ji nás vás je 
lokál mně tobě něm ní nás vás nich 
instrumentál mnou tebou jím jí námi vámi jimi 
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Skloňování tvarů po předložce a tvarů přízvučných  
 

pád typ zájmena tvary zájmen 
nominativ  já ty on ona my vy oni 

genitiv 
po předložce 

mě tebe 
něho/něj ní 

nás vás 
nich 

přízvučný jeho jí jich 

dativ 
po předložce 

mně tobě 
němu ní 

nám vám 
nim 

přízvučný jemu jí jim 

akuzativ 
po předložce 

mě tebe 
něho/něj ni 

nás vás 
ně 

přízvučný jeho/jej ji je 

lokál po předložce mně tobě něm ní nás vás nich 

instrumentál 
po předložce 

mnou tebou 
ním ní 

námi vámi 
nimi 

přízvučný jím jí jimi 
 


